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Verslag openbare themabijeenkomst Monitor Raad sociaal domein van 8 oktober 2018 

 

Aanvang 19.30 uur 

Plaats Raadzaal gemeentehuis te Heerde 

Aanwezig de voorzitter: Wethouder H.J. Berkhoff 

de leden:  

CU-SGP: J. Tuinman, B.J. van der Linde 

CDA: J. Grotenhuis-van der Horst, J. Kampherbeek, H.J. Mateman,  

S.J.L. Nienhuis 

VVD: B.D. Volkers, G.J. Hardam-Postma, P. Oosterhof 

GBP: W. Boeve, J.W.J. van Ommen 

PvdA: G. Vijge-Koning 

D66/GL: A. Van Dijk-Bruins, D.J. Landman-Kok  

het college: Wethouder Y. Çegerek  

de griffie: J. Kok, M. van der Veer 

 Ambtelijke ondersteuning: T. Buimer, J. Brunink, P. Harmsen, E. Palland,  

T. Smit en R. Bouw 

  5 

Algemeen  

 

1. Opening en mededelingen 

Wethouder Berkhoff opent de vergadering en heet alle aanwezigen hartelijk welkom: Deze avond 

zullen we het hebben over de aanpak die de gemeente Heerde nastreeft, waarbij we integraal gaan 10 

werken van 0-100+. Het is een goede zet om niet sec naar leeftijden te kijken, maar naar de 

doorlopende levenslijnen van mensen en de problematiek die zich daarbij voor kan doen en naar de 

manier waarop we daar als overheid en samenleving op anticiperen. Het gaat erom dat we 

transformeren en dat we slagen maken om van verzorgingsstaat naar participatiestaat te gaan. De 

urgentie is er, want het blijkt dat, als we dat niet snel genoeg doen, de financiën niet meer in de pas 15 

blijven lopen. We moeten onze aanpak in het Sociaal Domein integraler maken en we streven naar 

een aanpak 0-100. Dat hebben we al vastgelegd in het kaderdocument Sociaal Domein 2017-2020 

en recent heeft het college daar een uitwerkingsnotitie over vastgesteld “Samenwerking binnen de 

sociale infrastructuur van Heerde naar een aanpak van 0-100”. Als jonge mensen opgroeien, regelt 

het gezin de mobiliteit zelf. Als ze ouder worden en niet tijdig zelf maatregelen nemen, levert de 20 

gemeente de traplift via de WMO. Die slag in de samenleving, waarbij de samenleving anticipeert op 

de levensloop en daarvoor kosten maakt, zien we nog niet. Daar is de WMO voor. In onze tijd lopen 

we uit de pas met uitgaven WMO, deels door de demografische opbouw van onze gemeente. Erna 

Palland presenteert het plan van aanpak 0-100. Daarna kijken we naar de monitoring Sociaal 

Domein. Een veelvuldig punt van aandacht en kritiek binnen de raad is dat de huidige monitor niet 25 

zou voldoen. Vanavond laten we een nieuw type monitoring zien, die beter voorziet in de  

informatiebehoefte van de raad om ons te kunnen sturen en controleren. Die monitor omvat nog de 

3 domeinen Jeugd, WMO en Participatie, maar op termijn schuiven Jeugd en WMO in elkaar.  

 

Mevrouw Hardam: We weten dat de Rekenkamercommissie onderzoek heeft gedaan naar de monitor 30 

sociaal domein. Ik ben benieuwd naar de uitkomsten van dat onderzoek. Wethouder Berkhoff: Het 

conceptrapport van de Rekenkamercommissie is in het college geweest voor een bestuurlijke 

reactie. De reactie van het college is teruggestuurd naar de Rekenkamercommissie. Vervolgens 

wordt het rapport uitgebracht naar de raad. Dat is niet het werk van het college, want de 

Rekenkamercommissie is een commissie van de raad. Mevrouw Landman: Dit kan van invloed zijn 35 

op het nieuwe document Aanpak van 0-100. Het is wel van belang dat erbij te betrekken. Mevrouw 

Hardam sluit zich hierbij aan: Is er al iets met de uitkomsten van dit onderzoek gedaan in dit 

dashboard?  
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De heer Kampherbeek: De wethouder poneert dat er een nieuwe monitor sociaal domein is. Ik vind 

het bijzonder dat u het hele jaar zegt op de Rekenkamer te wachten en dat dat nu ineens ophoudt. 

Nu komt er ineens wat nieuws en dat komt daar gewoon voor in de plaats. Dat begrijp ik niet. Er is 

gezegd dat wij deze avond toelichtingen krijgen op het sociaal domein. Hoe ziet u dat? Moet 5 

bijvoorbeeld de heer Buimer antwoord geven op vragen n.a.v. de begroting? Wethouder Berkhoff: 

Laten we de avond afwachten om te zien of u antwoord heeft gekregen op uw vragen. Het rapport 

van de Rekenkamercommissie bevat handvatten die ons helpen in het dossier Aanpak 0-100. We 

zullen in de presentatie laten zien hoe dat zijn plek gaat krijgen. 

 10 

2. Presentatie Aanpak 0-100 Van curatief naar preventief 

Presentatie door Erna Palland. De presentatie is als bijlage aan dit verslag toegevoegd. Tijdens en 

na de presentatie worden de volgende vragen gesteld: 

 

Mevrouw Landman: Er wordt aangegeven wat we gaan doen, maar wat mag het kosten en wanneer 15 

zij we tevreden? Mevrouw Palland: Vanavond kan ik nog niet zozeer wat over de kosten zeggen, 

maar wel over de visie. Het verdere proces zal nog komen. Afgelopen periode hebben we schetsen 

opgehaald door enquêtes te houden onder inwoners en met ketenpartners te spreken. Vanavond 

hebben we het meer over scenario’s en visies dan over geld. 

 20 

De heer Tuinman: Het woord “cultuur” kwam naar voren; een andere cultuur bij instellingen. Wat 

verstaan wij onder een andere cultuur en ander gedrag? Mevrouw Palland: We willen dat zowel 

inwoners als ketenpartners eerder met elkaar in verbinding staan en eerst vanuit eigen kracht 

problemen oplossen dan dat we meteen opschalen naar zwaardere zorg. Dat is de andere cultuur die 

we zouden willen. 25 

 

Mevrouw Grotenhuis: Wat wordt onder “T-shaped professionals” verstaan? Mevrouw Palland: Dat 

zijn professionals die zoveel kennis en expertise in huis hebben dat ze generalist zijn en kunnen 

meedenken. Zij gaan niet alleen vanuit bijvoorbeeld de Participatiewet het gesprek aan met de 

inwoners, maar zij hebben een bredere blik en hebben meer kennis van wetten en andere 30 

hulpvragen die spelen. Daarnaast hebben ze hun eigen expertise. Mevrouw Grotenhuis: Wordt 

daarbij aan de ambtenarenkant gedacht, of aan een verpleegkundig expert? Mevrouw Palland: Wij 

zijn in gesprek met de ketenpartners en zij onderschrijven dat het belangrijk is die expertise zo neer 

te zetten.  

 35 

Mevrouw Landman: Er worden 3 knelpunten aangegeven; hoge werkdruk, caseload en complexere 

hulpvragen. Wat ook met cultuur te maken heeft, is dat er soms enorm geproblematiseerd wordt. 

Als een kind een beetje anders doet, wordt er soms ongelooflijk zwaar geschut op gezet. Het lijkt 

alsof kinderen niet een tijdje een beetje anders mogen zijn. Mevrouw Palland: Vanuit de 

ketenpartners en collega’s van CJG wordt er al goed naar gekeken. Dit komt verder in de 40 

presentatie terug. 

 

Mevrouw Vijge: Wat betekent “te weinig outreachend en verbindend werken door tijdgebrek”? 

Mevrouw Palland: Door de hoge caseload en werkdruk zijn de uitvoerende medewerkers erg aan het 

rennen om inwoners de wettelijk verplichte passende zorg en ondersteuning te bieden. Daardoor 45 

komen ze tijd tekort in het voorliggende veld. Er zijn veel mogelijkheden om, bijvoorbeeld met een 

buurtcoachteam, verbindingen te leggen. Als de buurt elkaar beter kent, dan komt de eigen kracht 

van inwoners beter tot zijn recht. Daar liggen kansen, maar de tijd ontbreekt om dat goed te doen. 

De heer Kampherbeek: Zijn er aantallen te noemen bij de te hoge caseload? Mevrouw Palland: De 

cijfers komen hierna in de monitor. Een hoge caseload betekent dat je als gespreksvoerder dusdanig 50 

veel casussen op je bord hebt, dat je aan het rennen bent. 

 

De heer Van der Linde: Er is nog wat te winnen in de vorming van sociale netwerken. Komt dat 

doordat dat nieuw is? Mevrouw Palland: Het is meer het gevoel dat we weten dat daar nog kansen 
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liggen. We willen graag het gebruik van het eigen netwerk stimuleren, maar daar heb je een sociaal 

netwerk voor nodig. Het is één van de opgaven om dat te versterken. 

 

Mevrouw Van Dijk: De Participatiewet speelt nu 3 of 4 jaar. Deze speerpunten hadden we 4 jaar 

geleden ook. Zijn er ook successen te noemen? Mevrouw Palland: We proberen processen op te 5 

starten. We hebben een kerngroep Preventie en een buurtcoachteam. Buurtcoaches gaan aan de 

slag en leggen een combinatie met sportverenigingen en scholen. Dat zijn successen.  

 

Mevrouw Landman: We hebben het over eigen kracht, vrijwilligers en mantelzorg. Het valt me op 

dat we het heel weinig over de Eigen Kracht Centrale hebben, of over vrijwilligersorganisaties als 10 

Home-Start. Er is nog wel wat te winnen. Mevrouw Palland: Daar moeten we naar kijken. De heer 

Mateman: We hebben een Vrijwillige Hulpdienst en kerken. Er ligt veel materiaal. Daar moeten we 

eerst op verder borduren.  

 

Mevrouw Grotenhuis: Jammer dat er bij psychische klachten en verslaving een lage score is op het 15 

eigen netwerk. Vanuit de GGZ wordt er vaak met de cliënt gekeken het systeem in te schakelen bij 

toename van klachten. Mevrouw Palland: Dan zijn ze misschien al in het kanaal van de professional 

terecht gekomen en schakelt de professional terug. Mensen hebben het gebruik van eigen netwerk 

in dit geval dit minder aangegeven dan bij andere situaties. 

 20 

De heer Van Ommen: Bent u tevreden met de uitslag van de enquête en is het een goede 

weerspiegeling van wat mensen echt vinden? Mevrouw Palland: Ik ben tevreden met 146 ingevulde 

lijsten. Ambtenaren en leden van de ASD zijn de straat op geweest. Dat we met elkaar in gesprek 

zijn gegaan, is al winst. Het is goed eens te horen wat jongere mensen soms al op hun pad hebben 

gehad. Daarnaast geeft het wel een inzicht in welke organisaties worden genoemd. De eerste vraag 25 

was best moeilijk te beantwoorden, maar we hebben hem open gesteld. Een matrix had een minder 

beeld gegeven, omdat mensen dan meer worden gestuurd.  

 

De heer Tuinman: Zitten er ook burgers in de werkgroep Preventie? Mevrouw Palland: Nee, de 

werkgroep Preventie gaat over casussen en processen waar we van kunnen leren. Het is een soort 30 

kruisbestuiving tussen professionals. De heer Tuinman: Voor de inhoud is het belangrijk signalen 

vanuit maatschapplijke context mee te nemen. Mevrouw Palland: De vertegenwoordigers in de 

werkgroep Preventie hebben opdracht die signalen mee te nemen naar de kerngroep. 

 

Mevrouw Vijge: De 70+ categorie is een grote categorie, die graag thuisbezoek krijgt. Dit is een 35 

grote groep mensen, die zich online niet kan redden. We moeten aan beide behoeftes aandacht 

schenken. Mevrouw Palland: We moeten iets doen met thuisbezoek. Wat is haalbaar om thuis te 

bezoeken? Het staat in de aanbevelingen om daar iets mee te doen. Stichting Welzijn Hattem en 

SWOE hebben bijvoorbeeld verbinders die senioren bezoeken. We zullen bekijken hoe we dat 

kunnen uitwerken.  40 

 

Mevrouw Landman: De genoemde speerpunten zijn een open deur, waar weinig concreets in zit. 

Wordt dat nog concreter gemaakt? Mevrouw Palland: Dit is n.a.v. de gesprekken. Het blijkt dat wij 

veel voorzieningen en welzijnsactiviteiten hebben, maar ze zijn minder in beeld dan bijvoorbeeld 

Stichting Welzijn Hattem of SWOE in Epe, die een website hebben. Bij ons is dat wat versnipperd in 45 

beeld. De komende periode moeten we als gemeente met het veld van buiten bekijken hoe we die 

samenhang naar voren kunnen brengen. Paul Harmsen is een nieuwe sociale kaart aan het maken 

waaruit blijkt wat we allemaal hebben. 

 

Mevrouw Landman: Bij de scenario’s zie ik alleen maar fysieke veranderingen van plekken, etc. Ik 50 

mis een organisatorische verandering, die efficiënter is, meer kwaliteit borgt en waardoor ook 

minder zware zorg nodig is. Dat is hier niet meegenomen. Mevrouw Palland: In het stukje 

huisvesting zit wel degelijk het werken met de kerngroep Preventie en processen. Als afdeling kijken 

we al hoe we op een andere manier kunnen werken, als T shaped professional. Collega’s van Jeugd 
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schuiven nu af en toe aan bij WMO voor een soort kruisbestuiving. Met die onderdelen zijn we al 

bezig. 

 

De heer Volkers: Voor een goede steekproef heb je een minimum aantal nodig. Dat aantal is 373. 

Die 146 is dus te weinig om representatief te zijn over wat men vindt. U moet dat nuanceren en 5 

aangeven dat die cijfers niet representatief zijn, want er volgt wel beleid op dit stuk. Voor 0-100 

geven we ongeveer € 11 mln. uit. Dat is 28% van onze begroting. U geeft aan dat u het niet aan 

kunt en dat er meer medewerkers nodig zijn. Er zouden medewerkers moeten komen die ook naar 

de financiën kijken. Ik maak me ernstig zorgen dat er bij zo’n groot budget in de scenario’s zo 

weinig aandacht is voor wat er financieel in de gemeente Heerde mogelijk is. We kunnen alles 10 

willen, maar als er geen geld is, gaan we er als gemeente aan onderdoor. Dat besef zou toch zeker 

in het sociaal domein aanwezig moeten zijn, maar dat mis ik in dit stuk. Wethouder Berkhoff: De 

raad is het kaderstellend orgaan voor de financiën. We beseffen terdege dat we geen grote 

budgetten hebben om het sociaal domein te laten uitdijen en zullen proberen deze casus 

budgetneutraal te laten verlopen. Bij de begrotingsbehandeling zult u bij de voorstellen voor de 15 

bezuinigingstaakstelling zien dat bij de transformatie in het sociaal domein de kosten voor de baten 

uit gaan. Voor 2019 is nog een aantal posten opgenomen waarvan in de jaren erna de revenuen 

worden ontvangen. Het kan zijn dat de steekproef niet representatief is, maar ik vraag me af of 373 

geldend moet zijn voor een steekproef als wetenschappelijk instrument om een betrouwbaar 

resultaat naar boven te halen. Bij een steekproef met kleinere aantallen kun je wel indicaties 20 

ophalen. De heer Volkers: We hebben 18.000 inwoners. Minus de kinderen zijn dat er ca. 11.000. 

Als je dat invoert in een rekenprogramma, komt er een representatieve steekproef uit, toegespitst 

op de gemeente Heerde. Wethouder Berkhoff: Volgens de wetenschappelijke normen zal dat waar 

zijn, maar wij hebben met deze proef toch een aantal duidelijke indicaties naar boven weten te 

halen. 25 

 

De heer Oosterhof: Op pagina 43/44 worden de scenario’s uitgewerkt, maar ik mis de concrete 

financiële consequenties. Als je een scenario schetst, geef dan ook aan wat het incidenteel en 

structureel gaat kosten. Dan kunnen wij een goede afweging maken. Het is ook aan het college om 

de dekking aan te geven. Daar hebben wij niet veel mogelijkheden voor. Wethouder Berkhoff: Dat 30 

wordt in de vervolgfase onderzocht. Er ligt een duidelijke voorkeur voor scenario 4, ook gelet op het 

advies van de ASD. We hebben nog geen prijskaartje voor dit scenario, maar dat wordt wel 

onderzocht. Dan komen er ook mogelijke locaties in beeld en pas dan kun je het kostenplaatje in 

beeld brengen. 

 35 

De heer Van Ommen: Hoe staan we er voor t.o.v. andere gemeenten? Worden mensen omgeschoold 

tot T-shaped professionals, of moeten we ze aannemen? Wethouder Berkhoff: Heerde zit redelijk in 

de frontlinie met de uitwerking van deze integrale aanpak. Mevrouw Palland: Met de afdeling is de 

ontwikkeling naar t-shaped professionals besproken. Daar is ook een omschrijving voor gemaakt. 

Het is een doorontwikkeling, die met name bij het management ligt. We hebben gespreksvoerders 40 

voor de 3 kolommen. Zij hebben een brede kijk en expertise op een bepaalde kolom. In het 

afdelingsoverleg hebben we de vraag gesteld wat we bij deze ontwikkelingen nog nodig hebben. Dat 

kan scholing en training zijn. Dat wordt afgepeld, maar we hebben al een aantal mensen die als 

gespreksvoerder deze inzage op diverse leefgebieden al hebben. Mocht er extra scholing nodig zijn, 

dan doen we steeds meer trainingen intern.  45 

 

Mevrouw Landman: Hoe gaan we verder? Als de invloed van het rapport van de 

Rekenkamercommissie erbij wordt betrokken. Er is uitgezocht welke scenariomogelijkheden er zijn, 

maar we moeten meteen de vraag stellen welke organisatie hier bij past, die ook toekomstbestendig 

is. Het is niet alleen met een gebouwtje gedaan, want daar zijn mensen niet mee geholpen. 50 

Wethouder Berkhoff: Het gaat om de organisatievorm. Het gebouw is instrumenteel handig, 

mogelijk ook als herkenningspunt en ontmoetingspunt voor professionals en 

vrijwilligersorganisaties, die elkaar daar makkelijk weten te vinden en hulpvragen oplossen. Vroeger 

was het Groene Kruis in een dorp het centrum voor jeugdproblematiek. Met een 

wijkverpleegkundige. Dat was een vertrouwd persoon, die achter de voordeur kon komen. Wij zijn 55 
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een kleine gemeenschap. Met een herkenbare fysieke locatie met een laagdrempelige inloop en goed 

geoutilleerde t-shaped professionals kunnen we een enorme basisdienstverlening leveren. Als we dat 

kunnen combineren met een welzijnscomponent, zoals een ontmoetingspunt, waar zaken besproken 

worden, kunnen we een laagdrempelige oplossing bewerkstelligen in de hulp- en 

ondersteuningssfeer. Dat moet een plek worden die andere partijen, die al netwerken hebben, 5 

weten te vinden, zoals kerken, verenigingen en onderwijs. In scenario 3 en 4 kijken we daar naar. 

Daar zou een herkenbare naam aan gekoppeld moeten worden, die vertrouwen wekt.  

 

Mevrouw Van Dijk: Ik ben 4 jaar geleden bij een bijeenkomst van het CJG geweest, waarin de 

gevolgen van de Participatiewet werden uitgelegd. Daar werd verteld dat de mensen naar trainingen 10 

moesten, en dat er verbindingen moesten worden gemaakt. Nu, 4 jaar later, hoor ik heel veel terug 

wat ik toen bij het CJG heb gehoord. Hoe zit dat? Wethouder Berkhoff: Er is de afgelopen 4 jaar veel 

gebeurd, als het gaat om integraal werken en om korte lijnen te ontwikkelen. Het onderwijs is 

verbonden met het CJG met gezinscoaches, die op school de eerste tekenen van problematiek 

oppikken. Lokaal kan er veel worden verbeterd, maar ook met de schakels net buiten de periferie 15 

van onze gemeente, zoals de connecties met instanties als de GGD en Veilig Thuis. Deze instanties 

hebben te maken met situaties die zich in onze gemeente kunnen afspelen. Het blijft ingewikkeld de 

koppelingen met het voorveld hier in stand te houden. In het Plan van aanpak 0-100 proberen we 

daar sterkere verbindingen te leggen.  

 20 

De heer Kampherbeek: In het raadvoorstel van 13 februari 2017 staat: “In de begroting van 2016 is 

er een omslag gemaakt naar realistisch ramen. Dit betekent dat de relatie tussen de inkomsten van 

het rijk en de te verwachten uitgaven is losgelaten. In de gemeente Heerde is er geraamd voor het 

gehele sociale domein. Er is in de huidige begroting al ingespeeld op de bovenstaande 

ontwikkelingen. Het kaderdocument welke ontwikkeld wordt zal daarom niet leiden tot aanpassing 25 

van de begroting, eerder aansluiten bij de begroting.” Ik wil u eraan herinneren dat u dat toen heeft 

gezegd. Wanneer maakt u dat concreet alvorens daar verder actie op te ondernemen? Ik heb niets 

van het financiële verhaal gehoord. Wethouder Berkhoff: Een begroting is leidend, maar kan soms 

ook volgend zijn. Als je nieuw beleid ontwikkelt, vertaal je dat naar je begroting. Er is toen gezegd 

dat we realistisch gaan ramen op de uitgaven in het sociaal domein. Krijgen we er meer geld voor, 30 

dan geven we het er niet zomaar aan uit als het niet nodig is. Inmiddels is dat door de praktijk 

achterhaald. Zowel op Jeugd, WMO als de BUIG budgetten binnen Participatie hebben we tekorten. 

De exacte cijfers leveren we jaarlijks aan in de bijlage Kostendekkendheid van het sociaal domein, 

bij de begroting. Zoals het er volgens de laatste gegevens uitziet, na het opplussen bij Jeugd waarbij 

we € 1,2 mln. extra kregen, gaan we met Jeugd in de pas lopen en is WMO het meest hardnekkig. 35 

We kennen in Heerde wel tekorten, maar die stammen meer uit de eerste jaren van de transities, 

dan uit de recentere tijd. De tekorten zijn later gecompenseerd via de T-2 systematiek. De heer 

Kampherbeek: U heeft nog niet toegezegd dat u die scenario’s financieel in beeld brengt. U moet 

toch aangeven waar u het aan uitgeeft, dus kunt u het toch ook uitgeven aan die scenario’s? 

Wethouder Berkhoff: Die scenario’s moeten nog financieel worden vertaald. Dat heeft ook te maken 40 

met de accommodatie die we eventueel vinden. We weten wat onze huidige toegangen kosten. We 

starten niet zonder geld. Er is geld, maar de vraag is wat we straks met dat geld doen. Als er 

afwijkingen in beeld komen, is de raad altijd in beeld voor de kaderstelling voor de financiën, maar 

ook over de afrekening die wordt gepresenteerd.  

 45 

De heer Oosterhof: De wethouder vertelde net dat het budgettair neutraal zou verlopen. Wethouder 

Berkhoff: Bij voorkeur.  

 

Wethouder Berkhoff: De Rekenkamercommissie komt volgende week bij elkaar inzake het rapport. 

Dat wordt vervolgens naar de commissie geleid voor bespreking en besluitvorming. Griffier: De 50 

Rekenkamercommissie heeft het bestuurlijk wederhoor van het college ontvangen en zal daar 

volgende week over spreken en een nawoord hebben. Vervolgens wordt het met een 

aanbiedingsbrief naar de raad gestuurd. Het is de planning dat het dan in november in het traject 

via de commissie naar de raad kan. 

 55 
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3. Toelichting op de cijfers van de monitor sociaal domein op basis van een nieuwe 

monitor 

Presentatie door Rens Bouw, Ties Buimer, Jannie Brunink, Paul Harmsen en Tinus Smit.  

 

De monitor Samenleving wordt ingeleid door de heer Rens Bouw. De presentatie is als bijlage aan 5 

dit verslag toegevoegd. 

 

Monitor Participatiewet 

Door Tinus Smit. Tijdens de presentatie worden de volgende vragen gesteld: 

 10 

Mevrouw Van Dijk: Fijn dat de grafiek “Aantal mensen in bijstand naar leeftijd” is toegevoegd. Dit is 

wezenlijke informatie. We kunnen helaas niet vergelijken met 2017, maar met de toezegging voor 

2019 kunnen we zien of het ingezette beleid succesvol is, of dat we moeten bijsturen. Voor de 

begroting 2019 hebben we meer behoefte aan een verdiepingsslag. Wanneer zijn we tevreden? Wat 

gaan we daar voor doen? Hoeveel mag dat kosten? Dan weten we waar we het geld op in moeten 15 

zetten. In de gemeente Oldebroek zag dat er interessant uit. De heer Smit: Het is lastig om over 

mensen te praten. Welke afstand hebben zij tot de arbeidsmarkt? Als je uitstroom wilt realiseren, 

moeten alle parameters goed staan; de arbeidsmarkt moet goed zijn, er moet een goede 

werkgeversbenadering zijn, je bezetting moet op orde zijn, je moet goede instrumenten hebben. Het 

belangrijkste is nog wel of de kwalificaties van de kandidaat overeenkomen met de gevraagde 20 

kwalificaties van de arbeidsmarkt.  

 

Mevrouw Landman: Gaan we nog investeren in iemand van 63 jaar die het zo wel prima vindt en 

hem/haar dure trajecten laten doorlopen? Als die persoon dat zo prima vindt, kunnen we het budget 

beter inzetten voor een 30-jarige. Hebben we het ook over zulke afwegingen? De heer Smit: Een 25 

onderdeel van de doelen is de instrumenten in te zetten als ze effectief zijn en efficiënt. Daar kijken 

we dus zeker naar.  

 

De heer Nienhuis: In de dia “Aantal mensen in bijstand naar leeftijd” staat dat 89% tussen 26-30 

jaar is. Daar vroeg u aandacht voor. Wat was uw punt daarin? De heer Smit: Dit toont aan dat in de 30 

groep 26-30 jaar de uitkeringsduur vrij lang is, omdat 89% een uitkeringsduur heeft van 1-5 jaar. 

Daarom heb ik daar de aandacht op gevestigd. Vanaf dat punt zie je, naar rechts kijkend, de 

uitkeringsduur van 1-5 jaar afnemen, maar je ziet de grijze kolom, de uitkeringsduur langer dan 5 

jaar, toenemen. Naarmate de leeftijd vordert, is de uitkeringsduur langer. De heer Nienhuis: 89% 

lijkt heel veel, maar er staat geen aantal bij. De groep van 27 t/m 54 jaar omvat 54 mensen, maar 35 

dat aantal wordt over 4 kolommen verdeeld. Getalsmatig kun je niet de conclusie trekken dat we 

veel mensen in de bijstand hebben in de groep 26-30 jaar. Het is alleen de verhouding in de groep. 

De heer Smit: De onderste grafiek komt standaard uit een systeem. We hebben hem zo leesbaar 

mogelijk gemaakt, maar we waren niet blij met een uitkeringsduur van 1-5 jaar. Dat kan 11 

maanden zijn, maar ook 4 jaar. Het zegt wel iets en daarom hebben we hem toegevoegd. De heer 40 

Nienhuis: De bovenste grafiek wordt uitgesplitst in 3 groepen. Het balkje 18 t/m 26 jaar wordt 

verdeeld over de eerste 2 kolommen. Het zou inzichtelijker worden als de bovenste in dezelfde 

verhouding was als die daar onder. De heer Smit: De bovenste hebben we zo ingedeeld n.a.v. een 

vraag. De onderste konden we niet beïnvloeden.  

 45 

De heer Van Ommen: Er worden trajecten ingezet op het re-integreren van partners van mensen 

met een bijstandsuitkering. In het diagram is te zien dat deze groep amper tot niet re-integreert. 

Waarom en hoe intensief wordt hier op ingezet? Of de aanpak werkt niet goed, of het is bijna 

onmogelijk deze mensen te laten re-integreren. Is dat niet zonde van de inspanning? De heer Smit: 

We geven mensen een traject en onderzoeken of mensen de mogelijkheid hebben om deel te nemen 50 

aan de arbeidsmarkt. We zien hier inderdaad dat die re-integratiegroep heel klein is. De heer Van 

Ommen: Is dat de moeite van het onderzoek waard? De heer Smit: Dan zouden we moeten laten 

zien hoeveel mensen we op die manier al hebben laten uitstromen. Dat heb ik nu niet inzichtelijk. 
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De heer Mateman: Stel dat we het aantal uitkeringsgerechtigden met de helft weten terug te 

brengen. Houden we dan het geld uit Den Haag en houden we dan geld over? Of wordt er naar de 

werkelijk gemaakte kosten gekeken? De heer Smit: Dan heb je voordeel.  

 

De heer Nienhuis: Kennen wij die objectieve maatstaven? Dan kun je zelf uitrekenen wat je 5 

ongeveer verwacht te krijgen. Wethouder Berkhoff: Je weet niet wat het landelijk macro budget 

wordt. 

 

De heer Volkers: In de programmabegroting staat de kostendekking sociaal domein. Ik zie geen 

aansluiting met die bedragen. Bij de Bijstandsverlening staat de realisatie 2017 op € 2,8 mln. Ik zie 10 

hier € 1,4 mln. De heer Smit: Dit is een monitor tot en met Q2. We hebben hier de cijfers tot en met 

Q2 opgenomen. De heer Volkers: Als we het verdubbelen, klopt het ongeveer. De heer Smit: Dan 

klopt het ongeveer, maar dat is nooit met zekerheid te zeggen. 

 

De heer Oosterhof: Is er al zicht op het nieuwe verdeelmodel? De gemeente Haaksbergen gaat er 15 

bijvoorbeeld 11% op achteruit. De heer Smit: Daar kan ik niet veel over zeggen. Er zijn 

softwarepakketen waarmee je zaken kunt berekenen, maar dan weet je nog niet wat het BUIG 

budget gaat worden. Het is de vraag wat je er dan mee wilt. Rens Bouw: Voor 2019 is het 

conceptbedrag wel vastgesteld. Dat is €272.000,= meer t.o.v. het budget dat we dit jaar ontvangen. 

Daar zit dat nieuwe verdeelmodel in verwerkt.  20 

 

Mevrouw Landman: Heerde doet het in vergelijking met andere gemeenten redelijk goed qua aantal 

bijstandsgerechtigden. Dan is het toch raar dat we onder het landelijk gemiddelde zitten, maar niet 

uitkomen met ons budget. De heer Berkhoff: Dat heeft te maken met de kengetallen waarmee de 

zaak wordt verdeeld. Je mag hopen dat het beter wordt verdeeld, zodat iedereen er mee uitkomt, 25 

maar dat is niet het geval. Dat heeft ook te maken met het naijleffect van T-2. Het blijft een 

verrassing wat je krijgt en hoe je ermee uitkomt. De heer Smit: De VNG bekijkt of we meer BUIG 

kunnen krijgen, want in sommige situaties is het budget veel te laag.  

 

De heer Volkers: Op inkomen sociaal domein komen we €1,3 mln. tekort. Hier lijkt het of het tegen 30 

elkaar wegloopt, maar het gaat om gigantische bedragen. Kunnen we daar nog wat aan doen? De 

heer Smit: Op het moment dat je wilt beïnvloeden, kun je extra trajecten inzetten en extra 

menskracht inzetten om mensen naar de arbeidsmarkt te geleiden. De financiën houden we goed in 

de greep, maar we hebben niet alles onder controle. Er zit een verschil in de bedragen die mensen 

uit de bijstand ontvangen. Een gezin kan in de bijstand een volledige bijstandsuitkering krijgen, 35 

terwijl een alleengaande een veel lagere bijstandsuitkering heeft. Het is niet zo dat iedereen die 

uitstroomt financieel dezelfde waarde heeft. 

 

Mevrouw Landman: De organisatie Grip op de knip doet in 2017 veel meer mensen dan in 2016. De 

heer Smit: De medewerkers schulddienstverlening hebben kennis opgebouwd waardoor ze zelf meer 40 

casussen konden afhandelen. 

 

De heer Tuinman: Doorverwijzing naar de Stadsbank betreft intensieve cliënten met grote 

problematiek. Dat is niet vanzelf ontstaan. Hebben jullie daar te laat oog voor gekregen, of zijn deze 

schulden ontstaan buiten het zicht van de gemeente om? Met minder mensen zou je ook een lager 45 

bedrag kwijt zijn aan de Stadsbank. De zwaarte van het dossier kan worden voorkomen door eerder 

in te grijpen. De heer Smit: Dat klopt. Dat is één van de onderwerpen die we in het 

uitvoeringsprogramma hebben opgenomen. We willen wat aan vroegsignalering en preventie doen. 

Het duurt 5 jaar voor mensen met financiële problemen aan de bel trekken. Probeer dan als 

gemeente in die periode maar eens wat te doen. De heer Tuinman: Vaak zijn er allerlei signalen. De 50 

heer Smit: Daar gaan we op ontwikkelen, waarbij de Aanpak 0-100 in het hele systeem wordt 

geïntegreerd.  

 

Presentatie monitor Jeugd 

Door Paul Harmsen. Tijdens de presentatie worden de volgende vragen gesteld: 55 
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Mevrouw Landman: Pamperen we niet teveel? Op een bepaald moment moeten mensen het weer 

zelf doen. De heer Harmsen: Die vraag wordt regelmatig gesteld. We proberen mensen geen zorg 

op te dringen. In Waar staat je gemeente.nl springt Heerde er qua cijfers ongunstig uit. Dat viel de 

VNG ook op en zij heeft bureau Argos gestuurd. Bureau Argos heeft onderzoek gedaan en 5 

geconcludeerd dat de populatie van Heerde niet anders is dan die van de buurgemeenten. Bureau 

Argos heeft becijferd dat Heerde een trend inzet van zware zorg naar lichte zorg; we zijn er snel bij, 

want we hebben de kinderen op de basisschool en in het voortgezet onderwijs in beeld, waar we 

gezinscoaches in de school hebben zitten. We hebben ook nog de oude doorlopende instroom via de 

huisarts naar Bureau Jeugdzorg. Die kinderen worden nog steeds begeleid. Daarnaast hebben we de 10 

nieuwe instroom. We hebben meer kinderen in beeld dan Hattem en Epe, maar dat heeft ook met de 

inrichting van ons team te maken. Hadden we geen CJG, dan hadden we ook meer zware zorg. En 

die is duur. Ik denk niet dat we pamperen, want bij elk gezin kijkt de orthopedagoog mee met de 

gezinscoach. We kijken serieus of het in het voorliggende veld kan worden gedaan. Mevrouw 

Landman: Dat zijn best zware mensen om in te zetten als kinderen licht hoeven te worden 15 

geholpen. Ik maak me zorgen over de zwaarte van de hulpverlening in de basis. De heer Harmsen: 

Als we alles wat we met gezinscoaches binnen het CJG doen zouden wegzetten bij een 

zorgaanbieder, zou het veel duurder zijn en hadden we meer administratieve heisa. Dan moeten we 

met het gezin in gesprek, moet er een zorgindicatie worden gesteld, komt er een facturatie van de 

zorgaanbieder die moet worden afgestemd. Als we het zelf kunnen doen, pakken we het licht op. Als 20 

het bij een zorgaanbieder gebeurt, kijkt er ook een gedragswetenschapper mee, want zo is dat in de 

Jeugdwet vastgelegd. Dat we dat naar voren hebben gehaald, scheelt enorm in de kosten. De heer 

Van Ommen: Dit is echt de basis van preventie. Hier moet het gebeuren. Hoe klein een stoornis ook 

lijkt, het verergert zich naarmate de jaren vorderen. Ik kan niet zeggen dat hier teveel wordt 

gepamperd. Wethouder Berkhoff: In de cijfers zitten ook de instellingen die we hier hebben 25 

besloten, zoals gezinshuizen. Dat zie je ook in de specificatie van de decentralisatie uitkering.  

 

Mevrouw Van Dijk: Hoeveel leerlingen verlaten de school zonder startkwalificatie? Net werd verteld 

dat jongeren daardoor in de bijstand komen. De heer Harmsen: Dat kunnen we toevoegen, maar u 

krijgt ieder jaar vanuit de leerplicht de cijfers daarover.  30 

 

Mevrouw Vijge: Het aantal kinderen met basale stoornissen en ernstige psychiatrische aandoeningen 

is enorm toegenomen. De heer Harmsen: Dat is administratief. Een aantal kinderen krijgt 3 

voorzieningen, i.p.v. 1. Dyslexie hoort ook bij een basale stoornis in het psychiatrisch spectrum en 

elk kind met dyslexie krijgt nu 3 beschikkingen, terwijl dat voorheen 1 beschikking was. Dat komt 35 

doordat we met de zorgaanbieders scherpere afspraken hebben gemaakt. 

 

De heer Nienhuis: Het gaat over het aantal voorzieningen dat over minder kinderen wordt verdeeld? 

De heer Harmsen: Dat klopt. Kinderen kunnen meerdere voorzieningen hebben. Het hoeft niet 

zwaar te zijn, maar het kan een stapeling van een aantal bouwstenen zijn. 40 

 

Mevrouw Landman: In Epe heeft de inzet van een GZ-psycholoog een positief effect, maar is in Epe 

de structuur hetzelfde als in Heerde? De heer Harmsen: De GZ-psycholoog in Epe kruipt dicht tegen 

de huisarts aan. Zo kunnen de huisartsen consultatief aan de GZ-psycholoog vragen wat ze met een 

kind moeten doen. Moet een kind naar een psychiater, of kan het met opvoedingsondersteuning 45 

worden geholpen? Hoe kan het kind op school worden begeleid? We willen op 2 fronten inzetten, 

zowel bij de huisarts als bij de middelbare school, om de GZ-psycholoog heel snel de juiste kinderen 

te laten oppakken.  

 

De heer Volkers: Zowel de ambulante medewerker als de organisatie worden een ton meer. Dan 50 

wordt het dus 2 ton duurder in 2019. De heer Harmsen: Dat was voor dit jaar begroot, maar dat is 

afgeraamd. Dit jaar hebben we minder kosten ingezet dan we hadden begroot voor de ambulante 

medewerkers in het CJG. Rens Bouw: Die ambtelijke organisatie betreft een herverdeling van de 

personeelskosten. Er heeft geen uitbreiding van het ambtenarenapparaat plaatsgevonden. Bij de 
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ambulante medewerkers zit die €35.000,= vanuit de ombuiging ook in dat bedrag dat voor 2019 is 

geraamd.  

 

Mevrouw Vijge: Wij draaien op voor de kosten van jeugdbescherming en reclassering als een kind 

hier wordt geplaatst. Dat overkomt je, maar hoe kun je daar meer op gaan sturen? Je weet hoeveel 5 

plekken er zijn en dus bezet kunnen worden en op je budget drukken. De heer Harmsen: Daar kun 

je niet op sturen. Dat is ook niet ethisch, want die kinderen moeten een plek hebben. We krijgen 

een ander woonplaatsprincipe. De gemeente waar het kind het laatst woont, gaat betalen voor de 

kosten van de gemeente waar het kind verblijft. Mevrouw Vijge: Als je weet dat hier 50 plaatsen 

zijn, kunnen die toch enigszins worden begroot? De heer Harmsen: Heeft dat zin? Ze worden voor 10 

een deel gevuld door kinderen onder de 18 waarvan het woonplaatsprincipe elders ligt. Er wordt met 

die plekken geschoven en er komen steeds andere kinderen te wonen. Daar hebben wij niets over te 

zeggen, want dat doet de gecertificeerde instelling op advies van de kinderrechter. Daar kun je bijna 

niet op anticiperen. 

 15 

Wethouder Berkhoff: In de verpleeghuiszorg wordt het aantal bedden gefinancierd door de 

zorgverzekeraar. Die bepaalt de budgetten. In de jeugdzorg is dat nog niet het geval. Op iedere plek 

waar nu een maatschappelijke bestemming op rust, kan zich een instelling voor jeugdhulpverlening 

vestigen. Als dat naar je toekomt, kan dat enorme consequenties hebben voor je budget. Via de T-2 

systematiek is dat wel opgelost, maar in het begin zaten we met een enorm tekort. Ik ken ook 20 

gemeenten die bewust niet hebben meegewerkt aan de komst van een zorginstelling, omdat ze 

bang waren voor oplopende zorgkosten. In de ouderenzorg heb je er door het zorgkantoor meer 

sturing op, maar in de jeugdzorg is het nog ingewikkeld. Het zou wel zo moeten zijn, omdat we 

thuisnabije oplossingen voor jeugdigen nastreven. Maar je blijft in de jeugdzorg altijd specialismen 

houden, waarbij kinderen, ook vanuit veiligheidsoverwegingen, verder van huis verblijven.  25 

 

Presentatie monitor WMO 

Door Ties Buimer. Tijdens de presentatie worden de volgende vragen gesteld: 

 

De heer Volkers: Het verloop in klanten AVR betreft een half jaar, dus het is minder gunstig dan het 30 

lijkt. De heer Buimer: Dat klopt, maar dan is het toch een leuk verschil. 

 

Mevrouw Landman: We zien dat mensen een beroep doen op gelden van de gemeente. Wordt er wel 

voldoende gekeken wat de Wet Langdurige Zorg en zorgverzekeringen geven? Ik weet van veel 

mensen hier in het dorp dat voorzieningen die de gemeente betaalt, soms ook door de 35 

zorgverzekeraar worden betaald en in andere gevallen door de Wet Langdurige Zorg. Dan zijn die 

kosten niet voor de gemeente en kunnen we de vrijkomende gelden besteden aan mensen die daar 

niet onder vallen. De heer Buimer: Wij zien wanneer de overgang naar de Wet Langdurige Zorg er 

is. Dan vertellen we die mensen dat ze gekwalificeerd zijn voor de Wet Langdurige Zorg. Vaak willen 

mensen dat helemaal niet, omdat daar weer veel problemen omheen zitten en willen ze in de WMO 40 

blijven. Dit heeft onze aandacht en het is ook een landelijk item. Door de nieuwe eigen bijdrage 

systematiek wordt het alleen maar erger. Mensen gaan minder eigen bijdrage WMO betalen en meer 

in de Wet Langdurige Zorg. Het is dus nog niet opgelost. We kennen een zorglandschap, waar ook 

de wethouder bij aan tafel zit. Daar worden dit soort grensgevallen besproken met de 

zorgverzekeraars.  45 

 

De heer Tuinman: Betreft de overschrijding in de woonvoorzieningen koop- of huurwoningen? De 

heer Buimer: Beide. Daarnaast hebben we te maken met een woningschaarste. In het verleden 

zochten we naar een geschikte woning, zodat de oude woning niet hoefde te worden aangepast. Met 

een beperkt aantal beschikbare huurwoningen is dat heel moeilijk. Bij koopwoningen moeten 50 

mensen vaak eerst nog hun huis verkopen. Dat is ook ingewikkeld en we kunnen mensen er niet toe 

verplichten. 

 

De heer Oosterhof: Mooi dat deze monitor er is. We zitten met een bezuinigingstaakstelling en we 

moeten ergens op kunnen sturen. Hoe houd je vanuit deze monitor de zaken in de gaten, zodat de 55 
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raad daar keuzes in kan maken? Het zou mooi zijn als het college hier in algemenere zin richting de 

raad nog wat over zou kunnen melden. Wethouder Berkhoff: De monitor is er om trends te 

signaleren in relatie tot beleidsdoelstellingen. Daar spreken we regelmatig over. Sowieso bij de 

cyclus van begroting en jaarrekening, maar ook tussentijds, tijdens dit soort themabijeenkomsten. 

 5 

4. Sluiting 

De UvoorzitterU sluit om 22.35 uur de bijeenkomst, bedankt iedereen voor zijn of haar aanwezigheid 

en wenst een ieder wel thuis. 
 

 10 

 

Bijlagen: - Presentatie Aanpak 0-100+  

 - Presentatie Monitor Samenleving   

 
 15 

 


